

CONTENTS

Introduction. Historical and Geographic Characteristics of the Region and the History of Its Archaeological Research	5
Chapter 1. Cemetery of Zaostrov'e-1 (2010 Excavations). General Description of the Site	8
Chapter 2. Funeral Rite	11
Chapter 3. Grave Goods	14
Costume Details and Belt Fittings	14
Horse Tack	16
Daily Life Artefacts and Working Tools	20
Ceramic Ware	23
Chapter 4. Chronology and Spatial Pattern of the Cemetery	27
Chapter 5. Gender Markers and the Stratification of Graves in the Sambia Peninsula from the Great Migration and the Merovingian Period	29
Gender Indicators	291
Social Stratification	30
Conclusion. The Cultural and Historical Context of the Sites in the Sambia from the Great Migration and the Merovingian Periods	38
Album of Figures	47
Description of Graves	87
Area 1	89
Area 2	102
Area 3	105
Album of Plates	121
List of references	231
Appendix 1	
<i>Maria Dobrovol'skaia.</i> Cremations in Graves of the Cemetery of Zaostrov'e-1	249
Appendix 2	
<i>Andrei Zinov'ev.</i> Burials of Horses in the Cemetery of Zaostrov'e-1	261
Appendix 3	
<i>Irina Saprykina.</i> Non-Ferrous Metal Ware in the Cemetery of Zaostrov'e-1: Some Remarks on the Chemical Composition and Manufacturing Technique of the Artefacts of the Sambia-Natangian Culture	283
Appendix 4	
Results of radiocarbon research of archaeological objects of Zaostrov'e-1 burial ground	289
Abbreviations	295
Contributors	296
Summary	297
Contens	309

СОДЕРЖАНИЕ

Введение. Историко-географическая характеристика региона и история археологического изучения	5
Глава первая. Могильник Заостровье-1 (раскопки 2010 г.). Общая характеристика памятника	8
Глава вторая. Погребальный обряд	11
Глава третья. Погребальный инвентарь	14
Предметы убора и ременная гарнитура	14
Конское снаряжение	16
Бытовые предметы и орудия труда	20
Керамика	23
Глава четвертая. Хронология и планиграфия могильника	27
Глава пятая. Гендерные признаки и стратификация погребений Самбийского полуострова эпохи Великого переселения народов и меровингского времени	29
Гендерные индикаторы	29
Социальная стратификация	30
Заключение. Культурно-исторический контекст памятников Самбии в эпоху Великого переселения народов и в меровингское время	38
Альбом рисунков	47
Каталог погребений могильника Заостровье-1	87
Участок 1	89
Участок 2	102
Участок 3	105
Альбом таблиц комплексов	121
Литература и архивные материалы	231
Приложение 1	
<i>М. В. Добровольская.</i> Кремации из погребений могильника Заостровье-1	249
Приложение 2	
<i>А. В. Зиновьев.</i> Погребения лошадей из могильника Заостровье-1	261
Приложение 3	
<i>И. А. Сапрыкина.</i> Предметы из цветного металла могильника Заостровья-1: некоторые замечания по химическому составу металла и технике изготовления изделий самбийско-натангийской культуры	282
Приложение 4	
Результаты радиоуглеродного исследования археологических объектов могильника Заостровье-1	289
Сокращения	295
Сведения об авторах	296
Summary	297
Contens	309